

智慧

你们中间若有缺少智慧的，
应当求那厚赐与众人、也不斥责人的神，
主就必赐给他。 James 雅1:5

WISDOM


为首

THE
PRINCIPLE
THINGS

7 智慧为首；所以，要得智慧。在你一切所得之内必得聪明（或作：用你一切所得的去换聪明）。 Wisdom is the principal thing; Therefore get wisdom. And in all your getting, get understanding.

具有经验，
知识和良好判断力的素质；
聪明的品质。

The quality of having experience, knowledge, and good judgement; the quality of being wise.



1. 智慧 去认识和爱上帝，**并与他建立关系** (创 Gen 1:26-27; 申 Deu 6:5)

Wisdom to know and to love God first/foremost and have a relationship with Him

2. 智慧 来 **辨别真理** (约 Joh 8:32)

Wisdom to discern truth

3. 智慧 去 **行上帝的旨意** (罗 Rom 12:2)

Wisdom to do God's will

4. 智慧 是 **打开上帝宝藏的钥匙** (西 Col 2:3)

Wisdom is the key that unlocks the vault of God's treasures

5. 智慧 **知道该说什么，什么时候说** (雅 Jam 1:5)

Wisdom to know what to say and when to say it

6. 智慧 **养育** 你的孩子，**让他们走正确的道路** (箴 Pro 22:6)

Wisdom to raise your children and keep them on the right path

7. 智慧 来 **行使正义** (代下 2Ch 1:10)

Wisdom to administer justice

8. 智慧 来 **解决问题** (箴 Pro 3:5)

Wisdom to solve problems

9. 智慧 来 **做出正确的选择和决定** (箴 Pro 11:14)

Wisdom to make the right choices and decisions

智慧为首

WISDOM

² 我的弟兄们，你们落在百般试炼中，都要以为大喜乐；³ 因为知道你们的信心经过试验，就生忍耐。⁴ 但忍耐也当成功，使你们成全、完备，毫无缺欠。⁵ 你们中间若有缺少智慧的，应当求那厚赐与众人、也不斥责人的神，主就必赐给他。⁶ 只要凭著信心求，一点不疑惑；因为那疑惑的人，就像海中的波浪，被风吹动翻腾。⁷ 这样的人不要想从主那里得什麼。⁸ 心怀二意的人，在他一切所行的路上都没有定见。

My brethren, count it all joy when you fall into various trials, (3) knowing that the testing of your faith produces patience. (4) But let patience have its perfect work, that you may be perfect and complete, lacking nothing. (5) If any of you lacks wisdom, let him ask of God, who gives to all liberally and without reproach, and it will be given to him. (6) But let him ask in faith, with no doubting, for he who doubts is like a wave of the sea driven and tossed by the wind. (7) For let not that man suppose that he will receive anything from the Lord; (8) he is a double-minded man, unstable in all his ways.

5 你们中间若有缺少智慧的，应当求那厚赐与众人、也不斥责人的神，主就必赐给他。 If any of you lacks wisdom, let him ask of God, who gives to all liberally and without reproach, and it will be given to him.

天国的比喻1

³⁷ 主人来了，看见仆人警醒，那仆人就有福了。我实在告诉你们，主人必叫他们坐席，自己束上带，进前伺候他们 … ⁴⁰ 你们也要预备；因为你们想不到的时候，人子就来了。」 … ⁴² 主说：「谁是那**忠心有见识的管家**，主人派他管理家里的人，按时分粮给他们呢？⁴³ 主人来到，看见仆人这样行，那仆人就有福了。⁴⁴ 我实在告诉你们，主人要派他管理一切所有的。

Blessed are those servants whom the master, when he comes, will find watching. Assuredly, I say to you that he will gird himself and have them sit down to eat, and will come and serve them. ... (40) Therefore you also be ready, for the Son of Man is coming at an hour you do not expect." ... (42) And the Lord said, "Who then is that **faithful and wise** steward, whom his master will make ruler over his household, to give them their portion of food in due season? (43) Blessed is that servant whom his master will find so doing when he comes. (44) Truly, I say to you that he will make him ruler over all that he has.

天国的比喻2

¹ 那时，天国好比十个童女拿著灯出去迎接新郎。² 其中有五个是愚拙的，**五个是聪明的**。³ 愚拙的拿著灯，却不预备油；⁴ **聪明的拿著灯，又预备油在器皿里。**⁵ 新郎迟延的时候，他们都打盹，睡著了。...¹⁰ 他们去买的时候，新郎到了。那预备好了的，同他进去坐席，门就关了。¹¹ 其余的童女隨後也来了，说：『主啊，主啊，给我们开门！』¹² 他却回答说：『我实在告诉你们，我不认识你们。』¹³ **所以，你们要警醒；因为那日子，那时辰，你们不知道。**」

(1) "Then the kingdom of heaven shall be likened to ten virgins who took their lamps and went out to meet the bridegroom. (2) Now five of them were wise, and five were foolish. (3) Those who were foolish took their lamps and took no oil with them, (4) but the wise took oil in their vessels with their lamps. (5) But while the bridegroom was delayed, they all slumbered and slept. ... (10) And while they went to buy, the bridegroom came, and those who were ready went in with him to the wedding; and the door was shut. (11) "Afterward the other virgins came also, saying, 'Lord, Lord, open to us!' (12) But he answered and said, 'Assuredly, I say to you, I do not know you.' (13) "Watch therefore, for you know neither the day nor the hour in which the Son of Man is coming.

- 3 房屋因智慧建造，又因聪明立稳；
4 其中因知识充满各样美好宝贵的财物。
5 智慧人大有能力；有知识的人力上加力。

Through wisdom a house is built, And by understanding it is established; (4) By knowledge the rooms are filled With all precious and pleasant riches. (5) A wise man is strong, Yes, a man of knowledge increases strength;

敬畏耶和华是智慧的开端

- 10 敬畏耶和华是智慧的开端；认识至圣者便是聪明。
- 11 你藉著我，日子必增多，年岁也必加添。
- 12 你若**有智慧，是与自己有益**；你若**褻慢，就必独自担当**。

"The fear of the LORD is the beginning of wisdom, And the knowledge of the Holy One is understanding. (11) For by me your days will be multiplied, And years of life will be added to you. (12) If you are wise, you are wise for yourself, And if you scoff, you will bear it alone."

表明你 缺乏智慧 的 十个迹象

TEN DISTURBING SIGNS THAT YOU LACK WISDOM

1 你生命里一无所成 YOU HAVE NOT BUILT ANYTHING

PRO
箴

24:3a

³ 房屋因智慧建造，又因聪明立稳；

Through wisdom a house is built, And by understanding it is established;

2

你总是负债累累

YOU ARE ALWAYS
SWALLOWED IN DEBT

PRO
箴

12:9

9 被人轻贱，却有仆人，强如自尊，缺少食物。

Better is the one who is slighted but has a servant, Than he who honors himself but lacks bread.

你当以着智慧行事，谨慎理财，不花费过于自己所能承担的

Be wise, live below your means and don't spend monies which do not belong to you!

3

你择友不善 YOU KEEP BAD COMPANY

1CO
林前 15:33

33 你们不要自欺；滥交是败坏善行。

Do not be deceived: "Evil company corrupts good habits."

让我看看你与什么样的人交往，我就可以看出你的品格

Show me your friend and I will show you your character.

4 你心怀恶谋 YOU ARE WICKED

PRO
箴

10:23

23 愚妄人以行恶为戏耍；明哲人却以智慧为乐。

To do evil is like sport to a fool, But a man of understanding has wisdom.

PRO
箴

17:25

25 愚昧子使父亲愁烦，使母亲忧苦。

A foolish son is a grief to his father, And bitterness to her who bore him.

5

你已经不再渴慕知识

YOU HAVE STOPPED
INVESTING IN
KNOWLEDGE

PRO
箴

10:14

14 智慧人积存知识；愚妄人的口速致败坏。

Wise people store up knowledge, But the mouth of the foolish is near destruction.

单有一腔的热忱却没有知识，就像在干地的船！

Remember that passion and zeal without knowledge is like a big ship on dry ground!

6

你不能顺服权柄

YOU CAN'T SUBMIT
TO AUTHORITY

PRO
箴

15:5

5 愚妄人藐视父亲的管教；领受责备的，得著见识。

A fool despises his father's instruction, But he who receives correction is prudent.

衡量一个人多有智慧的其中一个尺度，在于他对掌权者和指示有多顺服。

One measure of a person's wisdom is his ability to submit to authority and instructions.

悖逆不是能力的表现，相反地，这让我们看出一个人的生命和基础上的弱点和短处

Rebellion is no sign of strength, it rather portrays a fundamental error and weakness in your psychological make up.

我们的突破是和一个指示相连的。

如果我们自己不懂得如何顺服掌权者，那我们也没有资格来掌权。

Your breakthrough is tied to an instruction. You will never have the capacity to exercise authority if you lack the ability to submit to authority.

7 你喜欢投机取巧，找寻捷径

YOU LOVE SHORT CUTS

如果我们常取捷径，我们是无法完成我们生命的命定的！

My pastor normally says "if you take short cuts, you will cut your life short!"

宇宙万物都有一个定律，就是凡事都有个过程。美好的事物需要付出时间去等候，惟有毁灭不需要任何时间和过程。因此，如果你习惯投机取巧的取捷径，你要当心，因为你已经开启了“自我毁灭”的开关。

There is one key thing which governs the function of the universe, it is called process. Any good thing takes time. The only thing that does not require time and process is destruction. Hence if you have a knack for taking shortcuts, know that you have already activated your "self destruct" button.

如果一个孩子在母腹中仅仅三个月就被取出来，这称为堕胎。

一个婴孩和不到期而滑落的胎的差别在于一个怀孕的过程。

If a baby is removed from its mother's womb by the 3rd month instead of 9th month, it is called abortion. The difference between a baby and aborted foetus is process.

8

你不尊荣你的父母

YOU DON'T RESPECT
AND HONOR YOUR
PARENTSPRO
箴

20:20 20 咒骂父母的，他的灯必灭，变为漆黑的黑暗。

Whoever curses his father or his mother, His lamp will be put out in deep darkness.

EPH
弗

6:1-2

1 你们作儿女的，要在主里听从父母，这是理所当然的。²
「要孝敬父母，使你得福，在世长寿。」这是第一条带应
许的诫命。

Children, obey your parents in the Lord, for this is right. (2) "HONOR YOUR FATHER AND MOTHER," which is the first commandment with promise: (3) "THAT IT MAY BE WELL WITH YOU AND YOU MAY LIVE LONG ON THE EARTH."

有智慧的人懂得如何尊重自己的父母。无论我们的父母有多少瑕疵和不足之处，他们仍然配得我们的尊敬和尊荣。 A wise person respects his parents. Your parents with all their flaws and shortcomings demand respect and honor from you.

9

懒惰 YOU ARE LAZY

PRO
箴

10:4

4 手懒的，要受贫穷；手勤的，却要富足。

He who has a slack hand becomes poor, But the hand of the diligent makes rich.

懒散是指不愿意工作或花费力气。懒散是愚拙所结出的果子。

懒散和智慧是永远不会相随的，我们若懒懒散散的话是不可能得着智慧的。

Laziness is the quality of being unwilling to work or use energy; idleness. Laziness is a fruit of foolishness. Laziness and wisdom are never bed-fellows. You can't be lazy and wise at the same time.

One area of laziness suffocating the average person is mental laziness. Unfortunately many Christians are culprits in this area. The bible even said that God will do exceedingly abundantly above what we THINK or ASK! You need to put your energy to use. Be part of something. Work with urgency and purpose. Don't while away time at the work place waiting for the magic number 5pm to hit! More importantly, put your mind to use, always bring something to the table.

我们当不停的审查自己的生命，精益求精！我们如果不开始殷勤起来，我们就不能踏上智慧的路！ Continue to review and find out how you can make things better! Until you start being diligent, you are nowhere near the path of wisdom.

10 你没有持守一致 YOU ARE NOT CONSISTENT

REV
启

3:16

16 你既如温水，也不冷也不热，所以我必从我口中把你吐出去。

So then, because you are lukewarm, and neither cold nor hot, I will vomit you out of My mouth.

智慧的特质是持守一致。A characteristic about wisdom is consistency.

People should know what they are getting anytime they deal with you. A great striker scores on a consistent basis. A great musician maintains the discipline for timeless performances on a consistent basis. Nowadays we have a lot of "one-time hits" who are nowhere to be found the next day.

我今天要给你一个挑战，努力成为一个靠得住又持守一致的人。成为他人可以依靠的人。

如果人们无法信靠我们的话，我们就不能被称为大。

I challenge you to become a reliable and consistent individual. Become a person who others can always count on. If people cannot always count on you, you will never be counted among the great.

- 8 所罗门对神说：「你曾向我父大卫大施慈爱，使我接续他作王。
- 9 耶和华 神啊，现在求你成就向我父大卫所应许的话；因你立我作这民的王，他们如同地上尘沙那样多。
- 10 求你赐我智慧聪明，我好在这民前出入；不然，谁能判断这众多的民呢？」
- 2 Chronicles 1:8-10 And Solomon said to God: "You have shown great mercy to David my father, and have made me king in his place. (9) Now, O LORD God, let Your promise to David my father be established, for You have made me king over a people like the dust of the earth in multitude. (10) Now give me wisdom and knowledge, that I may go out and come in before this people; for who can judge this great people of Yours?"

¹² 我必赐你智慧聪明，也必赐你资财、丰富、尊荣。在你以前的列王都没有这样，在你以後也必没有这样的。」 wisdom and knowledge are granted to you; and I will give you riches and wealth and honor, such as none of the kings have had who were before you, nor shall any after you have the like."

